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Slovo zastupitele
150 veřejných částí kanalizačních
přípojek, z nichž 21 bylo ke stavebním
pozemkům, kde se prozatím připojení
nepředpokládá). Jak jsme již několikrát
zmiňovali, důvodem včasného napojení
na veřejnou kanalizaci je nutnost získání
dat pro výběrové řízení na
provozovatele pro trvalý provoz. Do
konce roku nás čeká kolaudace ČOV
a kanalizace, ke které se rovněž dokládá
vyhodnocení zkušebního provozu, což
je v podstatě ověření správného
fungování čistírny. Od příštího roku
nebude možné vypouštění odpadních
vod do dešťové kanalizace, jelikož nám
skončí platnost povolení od
vodoprávního úřadu. Pokud by
k tomuto vypouštění i přes zákaz
docházelo, bude případná kontrola
zaměřena především na ty, kteří
nebudou připojeni na veřejnou
kanalizaci.
Vzhledem k aktuálně vysoké spotřebě
el. energie na čistírně odpadních vod se
také snažíme ve spolupráci se
zhotovitelem a provozovatelem co
nejefektivněji nastavit její provoz.
Posuzujeme i možnost instalace
fotovoltaické elektrárny na střechu
provozní budovy ČOV s cílem snížit
spotřebu el. energie.

Naši jubilanti 
V březnu oslavily

Božena Šilingová
Jiřina Kučerová
Marie Fořtová

V dubnu oslavily

Miloslava Loudová
Anna Bultasová

BLAHOPŘEJEME

Dolcký občasník

Marek Regner

81 let
84 let

Vážení spoluobčané,
vítám vás u dalšího čísla občasníku
a doufám, že tento můj premiérový
příspěvek bude co do obsahu stejně
kvalitní jako všechny předchozí od
mých kolegů. Jak jsem již předeslal,
jedná se o můj první příspěvek jako
zastupitele a rád bych se tímto
v krátkosti představil a zároveň
poděkoval všem spoluobčanům, kteří
dorazili k volbám. Jsem místním
rodákem a k rozhodnutí kandidovat do
zastupitelstva mě vedla hlavně nutnost
udržet rozhodovací pravomoc na
Dolcích. Zkrátka aby při možném
nesložení vlastního zastupitelstva o nás
nerozhodoval někdo jiný. Zároveň
tímto trochu navazuji i na rodinnou
tradici, kdy v obecním zastupitelstvu
pracoval i můj otec a ve vedení hasičů
můj dědeček. Aktuálně pracuji kromě
obecního zastupitelstva na vedoucí
pozici v logistické společnosti,
zabývající se on-line prodejem
spotřebního zboží, a zbývající volný čas
mi vyplňuje rodina, motorka a tento
rok se opět pokusíme s fotbalovou
starou gardou Přeštic obhájit titul
v okresní soutěži😊
V zastupitelstvu se nám podle mého
názoru povedlo složit tým, který i přes
názorovou pluralitu dokáže, věřím, že
vždy, dojít ke konsenzu. Naším
společným cílem je postupnými kroky
posouvat a zlepšovat kvalitu života
v naší obci. Na tom se samozřejmě
zdaleka nepodílí jen zastupitelstvo, ale
všichni členové výborů, naše skvělá
„tajemnice“ a v neposlední řadě i vy
všichni, ať již účastí na různých akcích,
nebo budováním vřelých sousedských
vztahů. Takže ještě jednou díky a teď již
pár bodů z aktuálního dění.
Blíží se nám 31. květen, což je termín,
který jsme stanovili jako mezník pro
napojení většiny nemovitostí na
veřejnou kanalizaci. Aktuálně je
připojeno 44 nemovitostí ze 129
uvažovaných (obec vybudovala celkem

Manželé Marie a Stanislav Zieglerovi oslavili 6. dubna
50 let od uzavření manželství.
Říká se, že láska je pohádka, kdežto manželství je
realita. Přejeme vám, ať je vaše realita i nadále tak
pohádková, plná úcty, tolerance a vzájemné péče.
BLAHOPŘEJEME

86 let
80 let
83 let

Zlatá svatba

s tradičním fotbálkem a večerní
zábavou.
Obci se také povedlo získat dotaci na
výměnu střešní krytiny na budově
obecního úřadu, která již byla téměř
v havarijním stavu. Výměna krytiny
včetně okapů a všech souvisejících
částí střechy proběhne na přelomu
května a června. Na funkci, resp.
provoz budovy obecního úřadu vč.
otevírací doby výčepu, to nebude mít
vliv😊
Děkuji za pozornost a těším se na
shledání při nejbližší obecní akci.

V uplynulém období se
díky naší kulturní
komisi uskutečnily
další akce posezení
seniorů a velikonoční
šipkovačka. Více se
o nich dočtete uvnitř
občasníku. Doufáme,
že stejně vysokou
účast budou mít i akce
následující. V nejbližší
době nás čeká Tour de
Dolce, dětský den
s tématem hasiči, na
počest 100letého
výročí založení našich
dobrovolných hasičů,
a samozřejmě pouť



Dolcký občasník/č. 2/duben 2023

2

Alena Duchková

Informace ze 3. veřejného zasedání
Zastupitelstva obce Dolce konaného dne 10. 3. 2023

Informace ze 4. veřejného zasedání
Zastupitelstva obce Dolce konaného dne 14. 4. 2023

Zasedání Zastupitelstva obce Dolce bylo zahájeno v 19:00
hod. starostou obce panem Miroslavem Mrázem,
předsedajícím, za účasti 12 občanů obce.
Zastupitelstvo obce Dolce
• schválilo poskytnutí účelové dotace Plzeňskému kraji na
zajištění dopravní obslužnosti v roce 2023 ve výši 14 688 Kč,
• schválilo rozpočtové opatření č. 1/2023.
V závěrečné diskuzi starosta obce
• informoval o podané dotaci na výměnu střešní krytiny na
budově OÚ z Programu stabilizace a obnovy venkova
Plzeňského kraje 2023, titul PSOV PK 2023 – Projekty obcí,
• informoval o plánu podat další žádost o dotaci tentokrát
z dotačního programu Podpora jednotek sborů
dobrovolných hasičů Plzeňského kraje v roce 2023 na nákup
oblečení a dalšího vybavení naší hasičské jednotky,
• v souvislosti s vypuštěným septikem do veřejné kanalizace
apeloval na občany, že septiky se do kanalizace vypouštět
nesmí. Informoval o stoupající spotřebě el. energie na
čistírně odpadních vod, která vystoupala až na 70 kWh/den.
Elektřinu ve zkušebním provozu hradí obec, aby občané
neměli vysoké stočné, které bylo původně spočítáno na 135
Kč/m3,
• zmínil, že jsme museli požádat o prodloužení povolení
k vypouštění odpadních vod do VKV1, které platilo do
1. 2. 2023. Jedná se o volnou kanalizační výusť dešťové

kanalizace, ze které jsme měli povoleno vypouštět odpadní
vody do vod povrchových. Toto povolení bude prodlouženo
pravděpodobně pouze do konce roku 2023, jelikož pak se
předpokládá, že všichni občané budou napojení na veřejnou
kanalizaci. Vodoprávní řízení o prodloužení běží, jakož
i vodoprávní řízení ke schválení kanalizačních řádů,
• informoval o přijatých žádostech o dotaci z rozpočtu obce
na výstavbu přečerpávacích stanic. Obdrželi jsme žádosti od
všech 4 majitelů nemovitostí, kterých se přečerpávací
stanice týkají,
• informoval o nákladech za odpady, jejichž přehled byl
zveřejněn v občasníku. Pro letošní rok jsme byli nuceni
navýšit poplatek z 0,80 na 1 Kč/l odpadu, což je v podstatě
rozdíl, o který zdražily Západočeské komunální služby,
• informoval o aktuálním problému na ČOV, kde došlo
k poškození prutového kolmého česle na čerpací stanici,
které má sloužit k primárnímu mechanickému čištění
odpadní vody. Do česle se dostal větší kámen, který způsobil
deformaci spodní části vymetacího zařízení. Kámen se
následně dostal do šnekového dopravníku, kde došlo
k vyhnutí šnekové hřídele,
• zmínil proběhlé akce, kterými byly novoroční pochod
a hasičský bál, a informoval o plánovaných akcích.
Podrobnější informace ze zasedání najdete v oficiálním
zápisu zastupitelstva.

Zasedání Zastupitelstva obce Dolce bylo zahájeno v 19:00 hod.
starostou obce panem Miroslavem Mrázem, předsedajícím, za
účasti 4 občanů obce. Jednalo se
o mimořádné zasedání kvůli nutnému schválení uzavření
veřejnoprávních smluv na poskytnutí finančních dotací
z rozpočtu obce na vybudování přečerpávacích stanic
kanalizačních přípojek.
Zastupitelstvo obce Dolce
• schválilo uzavření veřejnoprávní smlouvy se Stanislavem
Zieglerem na poskytnutí finanční dotace z rozpočtu obce
nejvýše do částky 50 000 Kč na vybudování přečerpávací
stanice kanalizační přípojky k rodinnému domu čp. 122
v k. ú. Dolce,
• schválilo uzavření veřejnoprávní smlouvy s Lubošem
Nocarem a Mgr. Věrou Nocar Burdovou na poskytnutí finanční
dotace z rozpočtu obce nejvýše do částky 50 000 Kč na
vybudování přečerpávací stanice kanalizační přípojky
k rodinnému domu na parc. č. 82/1 v k. ú. Dolce,
• schválilo uzavření veřejnoprávní smlouvy s Michalem Holým
na poskytnutí finanční dotace z rozpočtu obce nejvýše do
částky 50 000 Kč na vybudování přečerpávací stanice
kanalizační přípojky k rodinnému domu čp. 17 v k. ú. Dolce,
• schválilo uzavření veřejnoprávní smlouvy s Ladislavem
Szikszayem na poskytnutí finanční dotace z rozpočtu obce
nejvýše do částky 50 000 Kč na vybudování přečerpávací
stanice kanalizační přípojky k rodinnému domu čp. 13 v k. ú.
Dolce,
• schválilo přijetí finanční dotace z rozpočtu PK do rozpočtu

obce ve výši 200 000 Kč na výměnu střešní krytiny na budově
obecního úřadu (dotační titul PSOV PK 2023),
• schválilo uzavření smlouvy o dílo s Pavlem Šilingem na
výměnu střešní krytiny na budově obecního úřadu ve výši
301 750 Kč vč. DPH.
Před schválením smluv na poskytnutí dotací na výstavbu
přečerpávacích stanic se rozpoutala debata vyvolaná jediným
přítomným zástupcem žadatelů o dotaci Michalem Holým,
který vyjádřil obavy o životnost čerpadla, které je nejdůležitější
součástí přečerpávací stanice v souvislosti
s požadovanou udržitelností akce, která je zásadami
o poskytnutí dotace stanovená na 10 let, a zda raději nezůstat
u vyvážení jímky. Spolu se stočným to považuje za ekonomicky
náročné. Starosta obce odvětil, že ti, kteří mají přečerpávací
stanice, jsou v určité nevýhodě vůči těm, kteří mají gravitační
kanalizační přípojku, ale právě proto jim chce obec přispět
dotací. I vzhledem k vyšší ceně pořízení je tato varianta levnější
než řádné vyvážení jímek na ČOV. Záruka od výrobce bývá 3
roky, lze jen doporučit, aby si zajistili kvalitní výrobek od
prověřeného dodavatele. Dále se řešilo, zda je možné namísto
směrných čísel stanovujících spotřebu vody instalovat
vodoměr měřící skutečnou spotřebu vody. To samozřejmě
možné je, ale je potřeba vzít v úvahu, zda bude uvažovaná
spotřeba o tolik nižší, že se vyplatí investovat do vodoměru,
který je potřeba každých cca 5 let úředně ověřovat (cejchovat).
Podrobnější informace ze zasedání najdete v oficiálním zápisu
zastupitelstva.

Alena Duchková
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V pátek 17. března proběhlo v zasedací místnosti obecního
úřadu posezení při muzice pro naše občany 60+. Začátek byl
naplánovaný na 17. hodinu, což pro zastupitele znamenalo
sejít se již v 16 hodin, aby se stihlo připravit občerstvení.
Stoly už jsme měli nachystané předem. Příchody ostřížím
zrakem kontrolovala naše Lenka, a běda, jak se někdo
opozdil! Na naši obhajobu však musím říct, že pro nás to byl
běžný pracovní den. Zhruba od 16:30 hodin se začali trousit
první návštěvníci. Vzhledem k tomu, že jsme měli představu,
kolik lidí dorazí, byli jsme tentokrát v klidu, a ne jako minulý
rok, kdy jsme netrpělivě vyhlíželi každého příchozího. V 17
hodin už bylo plno. Dorazilo 32 občanů. Bábinky, kterých
přijelo i s panem Františkem 14, byly připravené. Přítomni
byli i páni muzikanti. Mohlo se tedy začít! Posezení zahájil
starosta obce Miroslav Mráz spolu s hlavním organizátorem
Pepou Staňkem, kteří přítomné přivítali, popřáli příjemnou
zábavu a za zpěvu písně Na zdravíčko, přátelé, v podání
bábinek, pozvedli skleničky k přípitku. Přítomné dámy
následně obdržely tradiční dáreček v podobě kytiček. Jelikož
jste se mnohé ptaly, o kterou kytičku se jedná, tak jen
připomínám, že je to kalanchoe nebo také kolopejka. Pánové
dostali pivo, tentokrát domácí ležák z Losiné, který vyžadoval
udržení určité teploty, proto jsme ho během večera nechali
v lednici a pánové jej dostávali až při odchodu, což se ukázalo
jako ne zcela praktické. Doufáme, že se pivo nakonec dostalo
ke všem zúčastněným, a slibujeme, že se příště polepšíme.
Následovalo zhruba půlhodinové vystoupení dobřanských
bábinek. Za hudebního doprovodu pana Františka Boučka
nám zazpívaly a zatančily několik písniček, což byl v tom
horku, které se nám v zasedací místnosti vytvořilo, poměrně
výkon. Připomínám, že nejstarší člence je 88 let. Mají tak
chytlavé melodie, že v jednu chvíli je tleskáním do rytmu
doprovázeli všichni přítomní. Po vystoupení bábinek
nastoupila kapela Orient s panem Boříkem a s širokým
repertoárem hudebních stylů. Bábinky se hned při prvních
tónech přidaly – ať už zpěvem, nebo tancem – a jako
tradičně se postaraly i o našeho starostu a pěkně ho protočily
v kole. Opět se potvrdila vzájemná náklonost mezi námi
a bábinkami. Na důkaz toho dostali starosta a Lenka od
bábinek malé dárečky jako vyjádření toho, že k nám rády
jezdí. Vydržely, respektive jejich řidič vydržel, asi do 19:30
hod., bábinky by ovšem bývaly vydržely i déle. Skvělá
atmosféra pokračovala i po jejich odjezdu. Obzvlášť ženská
část předvedla, že je v tanci nezastaví ani zdravotní
komplikace, a ukázala nám, že když neslouží nohy nebo záda,
dá se skvěle využít židle. Ostatní se nadšeně přidali
a vymýšleli jednu „taneční“ kreaci za druhou, za což by je
jistě pochválil i pan Chlopčík ze Stardance. Dojemné bylo
setkání s paní Jaroslavou a s panem Zdeňkem, kteří ze
zdravotních důvodů už na Dolcích nebydlí, ale pořád na Dolce
s láskou vzpomínají a byli moc rádi, že se mohli zúčastnit.
Všem, kteří dorazili, děkujeme za účast, Pepčovi Staňkovi za
organizaci a Kamilkám ve výčepu za bezproblémové
zásobování pitím všeho druhu po celý večer a za pomoc
s úklidem. Snad jsme vám pomohli zahnat myšlenky na
případné neduhy a věříme, že vám veselá a pozitivní nálada
vydrží do příštího posezení, na které se už teď moc těšíme!

Alena Duchková

Posezení při muzice
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Střípky z Dolců
Tradice se na Dolcích naštěstí ještě
dodržují, a tak když zvony odletěly do
Říma, nahradilo je od Zeleného čtvrtka
do Bílé soboty několik řehtáčů.

Alena Duchková

bylo celé jedno auto (150 kg), jsme

nedostali ani korunu. Je to paradox

podobný jako s papírem. Máme třídit,

ale o tříděný odpad nemá nikdo zájem.

Je sice správné, že třídíme, jelikož

i plechovky se započítávají do množství

vytříděného odpadu, ale obec má

konkrétně s plechovkami náklady, které

jí nikdo nezaplatí. Jsou to náklady na

odvoz a na mzdy zaměstnanců obce,

kteří plechovky sešlapávají. Tento

náklad bychom mít nemuseli, kdyby

občané nejen plechovky, ale i papír

nebo plasty sešlapávali. Hasičům tímto

děkujeme a občany prosíme, aby

veškerý odpad umisťovaný do sběrných

nádob sešlapávali.

Ihned po Velikonocích v úterý
11. dubna jsme měli na obecním úřadě
„velký den“, protože nás čekal
každoroční audit hospodaření obce od
Plzeňského kraje. Prošli jsme bez ztráty
kytičky, a to především díky Lence
Szikszayové, které tímto jménem
celého zastupitelstva děkuji za
odvedenou práci. V květnu nás čeká
další kontrola, tentokrát od Hasičského
záchranného sboru Plzeňského kraje,
která se bude týkat dodržování
krizového zákona a předpisů vydaných
k jeho provedení. V této souvislosti se
starosta obce zúčastnil 6hodinového
školení. Já jsem se zase zúčastnila
semináře dotačních příležitostí pod
záštitou Plzeňského kraje, kde jsme byli
seznámeni s aktuálními i plánovanými
dotačními programy od Plzeňského
kraje, Státního fondu životního
prostředí či Ministerstva zemědělství.
Vidíte, že nezahálíme a že i v tak
nabitém programu a na úkor civilních
zaměstnání se snažíme vzdělávat.
Případní zájemci o post příštího
starosty by měli zvážit uvolněnou
funkci. Té agendy je tolik, že to
přestává být únosné a nedá se to při
zaměstnání stíhat. Neúměrně zatížená
je i Lenka, která by potřebovala klid na
účetnictví a evidenci nejrůznějších
výkazů, kde jsou stanové termíny,
a přitom zařizuje chod obecního úřadu,
což se někdy těžko kloubí dohromady.
V sobotu 15. dubna proběhl tradiční
sběr železného šrotu, o který se
postaralo 12 hasičů. Za dopravní
podpory Pepči Bultase a ve veselé
náladě během dopoledne posbírali
a do výkupny železa v Přešticích odvezli
celkem 3 150 kg železného šrotu, za
který utržili 15 750 Kč. Bylo pro nás
překvapení, že za plechovky, kterých

A na závěr opět malá ukázka, jak to
vypadá, když se lidé starají o své okolí.
Díky Jaroslavu Čechovi prokoukly
původně zarostlé příkopové žlaby
u místní komunikace. Děkujeme!

kanalizaci. Ačkoli se původně plánovala
brigáda, nakonec se žádní brigádníci
nenašli, a tak se o zhotovení
kanalizační přípojky postarali
zaměstnanci obecního úřadu Standa
Ziegler a Václav Duchek, kterým tímto
děkujeme. Co se týká samotného
odvádění odpadních vod, rozhodli jsme
se, i po konzultaci s ČEVAKem, pro
nainstalování vodoměru namísto
účtování spotřeby dle směrných čísel.
V budově obecního úřadu se totiž
nachází výčep s atypickou otevírací
dobou, která neodpovídá tabulkám
směrných čísel, podle kterých je roční
spotřeba výčepu uvažována 50 m3/rok
na jednoho pracovníka v jedné směně
po dobu 365 dní v roce, plus 60 m3/rok
za vybavení na mytí skla. Druhý
vodoměr byl namontován k ven-
kovnímu kohoutku, odkud je odebírána
voda především pro potřeby hřiště,
a použitá voda není odváděna do
veřejné kanalizace, proto bude stav
tohoto vodoměru odečítán od
vodoměru umístěného na přívodu vody
do budovy obecního úřadu.

V souvislosti s odpady máme ještě
jednu ukázku, jak se to nedělá.
V bioodpadu zřejmě nedopatřením
skončilo ocelové pletivo. Připomínáme
občanům, že prostory jak u kontejneru
na bioodpad, tak na separovaný odpad
jsou monitorovány kamerovým
systémem a není pro nás problém
viníka odhalit. Jelikož se nejedná
o první případ, kdy je nějaký odpad
tam, kde nemá být, budeme příště po
viníkovi požadovat nápravu. Pevně tedy
věříme, že žádné příště nebude!

Obecní úřad je připojen na veřejnou
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Podobným způsobem se změnily
i ostatní sledované hodnoty.
Vypuštěný septik pravděpodobně
podpořil i poškození šroubového česle,
do kterého se dostal kamen větší než 3
cm a způsobil deformaci spodní části
vymetacího zařízení, následně se
dostal do šnekového dopravníku, kde
došlo k vyhnutí šnekové hřídele.
Akutní oprava stála 19 589,90 Kč vč.
DPH. V současné době funguje česle
na 80 %, čekáme na nabídku za
kompletní opravu, která znamená
odinstalovat víko na horní část jímky,
vytáhnou česle pomocí jeřábu, opravit
ho a nainstalovat zpět do původní
polohy. Aby se situace s většími
kameny neopakovala, na doporučení
ČEVAKu jsme objednali u firmy
DEKAKOM zhotovení sedimentační
šachty před čerpací stanicí, která bude
kameny zachytávat. Šachta vč.
souvisejících prací stojí 66 603,85 Kč
vč. DPH. Obě tyto události mohly mít
vliv na vyšší spotřebu elektrické
energie. Při naší schůzce jsme však
zjistili, že čistírna má vysoký nátok
odpadních vod. Dle záznamů
z provozního deníku byl nátok
v posledních dnech i 52 m3/den proti
dosavadním průměrným 18 m3/den.
Tento aktuální nátok je nadměrný vůči
zaznamenanému počtu napojených
nemovitostí. Provozní řád ČOV uvádí
projektovanou kapacitu 69 m3/den. Zastupitelstvo obce Dolce

Schůzka zastupitelů se zástupci ČEVAKu na ČOV

Míra Mráz

V pondělí 17. dubna proběhla na ČOV
schůzka zastupitelů se zástupci
ČEVAKu. Účelem schůzky byla zvýšená
spotřeba elektrické energie, která
v březnu dosáhla až 80 kWh/den. Byla
to pro nás i příležitost podívat se na
ČOV, protože obec v současné době
nemá do prostoru ČOV přístup. A to
proto, že ČEVAK jako provozovatel
vyměnil s naším vědomím FAB vložky
na univerzální klíč, který používá na
všech ČOV, o které se stará. Má to
i bezpečnostní důvody, v prostoru ČOV
by se neměl pohybovat nikdo bez
vědomí pracovníků ČEVAKu. Byli jsme
seznámeni s chodem čistírny i s hodno-
tami zpracovávaných odpadních vod.
Zásadním zásahem do chodu čistírny
byl vypuštěný septik, ke kterému došlo
24. února. Jak jsme informovali
v minulém čísle občasníku i v hlášení
obecního rozhlasu, vypuštěný septik
způsobil kolaps biologického systému
a bohužel se doposud nepodařilo
vytvořit v ČOV takové biologické
prostředí, jako bylo před tímto
kolapsem. Pro vaši informaci,
sledovaná hodnota odpadních vod na
odtoku CHSK-Cr (chemická spotřeba
kyslíku, která je jedním z hodnotících
ukazatelů správnosti čištění odpadní
vody a čím vyšší je tato hodnota, tím je
voda znečištěnější) byla před
vypuštěním septiku 35 mg/l, po
vypuštění septiku stoupla na 152 mg/l.

V této souvislosti žádáme všechny
občany, aby zkontrolovali, zda do
kanalizace neodvádí i dešťové vody.
Dešťové vody do oddílné splaškové
kanalizace nepatří. Provedeme kontrolu
těsnosti na hlavních šachtách a čerpacích
stanicích. Pokud nepřijdeme na příčinu
tak velkého nátoku, budeme nuceni
provést kontrolu generátorem kouře,
kdy se do kanalizační stoky a přípojek
vhání hustý bílý kouř. Pokud má
nemovitost neoprávněně napojen
dešťový svod do kanalizační stoky, objeví
se kouř v okapech nebo dešťových
vpustích. Toto řešení však není zadarmo,
proto bychom to rádi vyřešili bez tohoto
zásahu.

Cvičení jednotky sboru dobrovolných hasičů obce (JSDHO)
Dne 24. března v 16:08 hodin se obcí
rozezněla siréna a členům zásahové
jednotky zvonily telefony se zprávou
„Požár nové drůbežárny Henigarov,
výjezd CAS24 Škoda 706 RTHP + PMS
(pojízdná motorová stříkačka)“. To pro
ně samozřejmě znamenalo okamžitě se
dostavit do hasičské zbrojnice a rychle
se připravit k výjezdu. Jednotka vyjela
za 8 minut v počtu 8 hasičů. Až po
příjezdu k drůbežárně Henigarov
členové jednotky zjistili, že se jedná
o cvičení, které svolal starosta obce.
Starosta obce má možnost si tímto
způsobem prověřit připravenost
jednotky.
Nicméně vše pokračovalo, jako by
opravdu drůbežárna hořela. Cisterna
byla přistavena k hale a tři členové

jednotky začali provádět hašení
fingovaného ohně. Zbytek jednotky
zajistil dálkovou dopravu vody pro
doplňování cisterny z venkovní požární
nádrže, která je umístěna mimo areál
drůbežárny.
Celá tato akce se uskutečnila po
domluvě s vedoucím drůbežárny
Petrem Žambůrkem za účelem zajištění
cvičení hasičů jednotky, prověření
připravenosti hasičské techniky obce
a také pro kontrolu požární
připravenosti drůbežárny.

Nutno podotknout, že uhasit „oheň“
nám pomohl i vydatný déšť, který
nám celou akci znepříjemňoval.
Na závěr bych chtěl poděkovat Petru
Žambůrkovi za uskutečnění této akce
i za podávání teplého občerstvení,
které jsme v dešti a zimě opravdu
uvítali.
Dále pak děkuji všem členům
jednotky obce, kteří se věnují tomuto
„koníčku“ v době svého volna a tím
pomáhají chránit majetek nás všech.



byl někde na hřišti ukrytý. Do dětí jako když střelí
a okamžitě se rozběhly hledat. Netrvalo dlouho a poklad
v podobě Kinder vajíček byl na světě. Následovalo opékání
buřtů, ale to už začaly padat první dešťové kapky, takže se
brzy všichni rozutekli do svých domovů. Ale i přesto věřím,
že to byly příjemně strávené 2,5 hodiny a že si děti
šipkovačku užily. Děkujeme všem, kteří se podíleli na
organizaci, která byla trochu náročnější, obzvlášť když šipky
z klacíků někdo rozjezdí a když se úkoly musí dávat těsně
před akcí, aby je někdo nevybral . Každopádně organizátoři
už prý mají v hlavách vylepšení propříště, tak se máme na co
těšit!

Dolcký občasník/č. 2/duben 2023

Velikonoční šipkovačka
Na velikonoční neděli si naše kulturní sekce v čele s Pepou
Staňkem připravila novinku pro děti v podobě šipkovačky.
Počasí bylo o Velikonocích opravdu aprílové a ani neděle
nebyla v tomto směru výjimkou. Ráno bylo zatažené, ale ve
14 hod., kdy byl na hřišti Za Párníkem naplánován začátek,
vysvitlo sluníčko, které naštěstí vydrželo téměř po celou akci.
Dětí dorazilo kolem 25. Věřte, že spočítat je byl nadlidský
výkon, protože byly doslova jak pytel blech. Doprovod jim
dělali rodiče i prarodiče, takže nás byla pěkná banda. Dva
nejmladší účastníci byli ještě v kočárcích, se kterými se jejich
tatínkové v lesním terénu dost nadřeli. Děti dostaly tatranku
na cestu, vyslechly instrukce, že cesta je vyznačena šipkami,
které můžou být nakreslené nebo poskládané z klacíků
a přesně tak může být označen i symbol značící úkol. Děti
nadšeně vyrazily, a to takovým tempem, že jim jejich
doprovody sotva stačily. První úkol na ně čekal V Průhonu.
Poznej první jarní kytičky. Kytička se v těch místech
vyskytovala pouze jedna, ale s jejím názvem měly děti trochu
problém. Byla to prvosenka jarní. Po pár metrech následoval
další úkol. Posbírej, co do přírody nepatří. Děti dostaly
rukavice a pytle a úkolu se zhostily s takovou vervou, že nám
za chvíli pytle nestačily. Jako mravenečkové nosily odpadky
všeho druhu, zalézaly pro ně do křoví a doslova je dolovaly
ze země. Úklid děti nezastavil v rychlosti, jakou se hnaly
k dalšímu úkolu, a tak záhy četly třetí úkol. Vyjmenuj tři lesní
stromy. I tento úkol byl splněn, a tak jsme mohli pokračovat
dál, ke křižovatce u šťíhlovské cesty, kde čekal další úkol.
Najdi občerstvení. Děti chvíli hledaly správný směr, ale
s malou nápovědou zanedlouho vytahovaly z nedalekého
houští pěknou hromádku pitíček a bonbonů. Takže zákonitě
musela následovat malá pauzička na občerstvení. Všechny
odpadky po občerstvení děti přidaly do pytlů a mohli jsme
pokračovat. Po pár metrech následoval další úkol. Vyjmenuj
zvířátka, která žijí v našem lese. Ani s tímto úkolem neměly
děti žádný problém. Odbočili jsme ze štíhlovské cesty a ocitli
jsme se v prostředí, které přímo vybízelo k dalšímu úkolu.
Postav domeček z mechu. Děti chvíli vypadaly bezradně,
takže jim museli rodiče trochu pomoci, ale za chvíli už se
začaly objevovat první domečky, až z nich vznikla celá
mechová vesnice. Pokračovali jsme v cestě a náhle se mezi
stromy objevily dvě nůše. Děti se k nim rozběhly a za chvíli
zjistily, co s nimi mají dělat. Nasbírej 10 šišek. Sbíraly děti,
rodiče i prarodiče a v mezičase proběhla i šišková válka.
Pomalu jsme se blížili z lesa ven, když tu děti objevily pytel se
senem a hned po něm další úkol, který jim řekl, co s tím
senem dělat. Poznej stopy zvířátek a nakrm je. Náš plán nám
trochu zkomplikoval pan myslivec, který nedaleký krmelec
v rámci dezinfekce posypal vápnem, a tak děti seno vysypaly
mimo krmelec a pak se pustily do přiřazování kartiček se
stopami ke kartičkám jednotlivých zvířátek. Až na pár
chybiček se i tohoto úkolu zhostily hravě. Bylo poznat, že
jsou to děti z vesnice. Jelikož se počasí začalo trochu kabonit,
přidali jsme do kroku. U topolů na děti čekal poslední úkol.
Nasbírej větve na oheň. Děti měly za chvíli náruče plné větví,
za což byly maminky asi rády. Větve donesly na hřiště, kde už
bylo připravené ohniště, ale ještě než se oheň zapálil, čekal
na děti poslední velký úkol. Měly najít poklad, který
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Školní družina Horšice

Jaro je tu
Měsíc březen je už více jak 60 let

spojován s Měsícem knihy. Děti si

přinesly své oblíbené knihy, které jsme

si společně četli a prohlíželi.

Navštěvovali jsme knihovnu, vyprávěli

jsme si příběhy, při kterých si děti

procvičovaly paměť a také si rozšířily

svoji představivost a svět fantazie.

Vyzkoušeli jsme si poznávání koření

pomocí čichu, upekli jsme si moučník

zebru a tousty. Vyzdobili jsme si třídu

beránky, zajíčky, malovanými vajíčky

a kytičkami, které jsme vyrobili.

Vyzkoušeli jsme si abstraktní malování,

které děti velmi bavilo. I tento měsíc

jsme strávili mnoho času na

procházkách a pozorováním přírody. Za

nepříznivého počasí trávíme čas

v tělocvičně, kde hrajeme různé hry

a cvičíme. Připravili jsme si Den zdravé

výživy a zdravého způsobu života.

Nejprve jsme besedovali a kreslili

zdravá jídla, následně jsme uspořádali

soutěž, při které děti ze zeleniny

a ovoce vytvářely různá zvířátka a tvary

a poté vše s chutí smlsly. Dalším

důležitým úkolem bylo vytvořit dárečky

pro paní učitelky ke Dni učitelů. Na

tento den si děti připravily malé

vystoupení, při kterém přednesly

básničku, zazpívaly a sourozenci

Hyneček a Dorotka zahráli na piano

a kytaru. Myslím si, že z překvapení

měli paní učitelky velkou radost

a taktéž děti, kterým se vše povedlo.

Mateřská škola Horšice

Africká kultura
Ve středu 1. 3. 2023 k nám do školy
zavítala africká skupina Emongo. Její
členové Paul a Alfred, pocházející
z Demokratické republiky Kongo, přijeli
děti a žáky seznámit s africkou kulturou.
V úvodu nám Paul vyprávěl o životě lidí
v Africe, o chodu místních škol a také
o přírodě a volně žijících zvířatech.
Vyprávění doprovázel ukázkou obrázků
a diskusí s publikem, které mělo
možnost klást zvídavé otázky. Po této
úvodní části nám oba účinkující zahráli

na africké bubny djembe. Zvuk bubnů
rezonoval celou školou a všechny
doslova pohltil jejich rytmus.
K rytmickým úderům bubeníků se
postupně přidal zpěv a tanec, který
rozpohyboval opravdu každého z nás.
Pak už se jen tančilo, soutěžilo a všichni
byli pohlceni nezkrotnou energií
afrického folklóru. Nenašel by se
v tento den nikdo, kdo by domů
odcházel bez úsměvu na tváři.

V letošním školním roce se naše
mateřská škola opět zapojila do
projektu „Místní akční plán rozvoje
vzdělávání II Blovice a Přeštice“, který
na našem území zajišťuje MAS Aktivios,
z.s. V rámci tohoto projektu nás v úterý
7. 3. 2023 navštívila knihovnice Mgr.
Jindřiška Červená z Městské knihovny
v Přešticích. Paní Červená u nás byla již
několikrát a pokaždé nám představila
jinou knihu, kterou jsme si s dětmi při
odpočinkových chvílích četly. Tentokrát
naši malí čtenáři měli možnost
seznámit se s knihou Koťátka kočičky
Ťapičky od spisovatelky Markéty
Harasimové. Po seznámení se
základními pravidly, která se musí při
čtení či prohlížení knihy dodržovat, se
děti usadily a vyslechly si úryvek z této
krásné knihy. Všichni posluchači vnímali
děj se zaujetím a sledovali překrásné
ilustrace. V další části programu se děti
přesunuly ke stolečkům, kde si mohly

Návštěva z knihovny
prohlížet různé obrázkové knihy,
encyklopedie, leporela i 3D knihy. Naše
třída MŠ se rázem proměnila
v knihovnu, kde je klidné a inspirativní
místo pro rozvíjení fantazie, zábavy
i vzdělávání.
Děkujeme paní knihovnici za příjemné
dopoledne a těšíme se na další
spolupráci.

Ve středu 22. 3. 2023 navštívila naši
školu lektorka z agentury „Katherine“,
paní Kateřina Kloudová. Cílem její
návštěvy bylo seznámit děti a žáky
s etiketou a pravidly slušného chování.
Pro školkové děti byl program
přizpůsoben adekvátně věku. Naši malí
posluchači si mohli formou
komunikačních her vyzkoušet různé
situace, při kterých si připomněli
zásady společenského chování. Děti se
vžily do svých rolí a v různých scénkách
předváděly pozdrav, oslovování,
vcházení do místnosti, omluvu za
pozdní příchod, správné stolování, ale
také ohleduplnost a úctu ke
kamarádům. Velice nás překvapilo, jak
se děti do výchovného programu
aktivně zapojily a pracovaly se
zaujetím. Doufejme, že si základní
pravidla zdvořilosti a dobrého
společenského chování ponesou
i nadále.

.
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Etiketa v MŠ

Dana a Magda

Mariya Mukan

Dana a Magda

Dana a Magda
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Již třetím rokem se naše škola zapojuje
do preventivního programu „Veselé
zoubky“. Přesto, že se zdá, že není
nutné se touto problematikou zabývat,
zubní kaz zůstává i ve třetím tisíciletí
nejrozšířenějším infekčním onemocně-
ním. Tento program je zaměřen na žáky
1. ročníků základních škol. Jak název
napovídá, tématem programu je
správná péče o zuby a prevence vzniku
zubního kazu. Všichni si přece přejeme,
aby naše děti byly šťastné a zdravé
a měly důvod se smát, aniž by jim v tom
bránil bolavý zoubek nebo strach ze

zubního lékaře. Program je
interaktivní, žáci se s velkým nadšením
zapojili do plnění úkolů, tajenek,
rébusů. K preventivnímu programu
nám bylo poskytnuto mnoho velmi
přínosných materiálů, plakátů, domino,
a hlavně žákům byly předány taštičky,
ve kterých každý žák našel překvapení
– zubní kartáček, pastu, přesýpací
hodiny a žvýkačky bez cukru. Na závěr
hodiny žáci shlédli video
O Hurvínkovi, když měl bolavý zub. Pro
všechny z nás to bylo určitě přínosně
strávené dopoledne. A hlavně,

nezapomeňte na to, že lidský chrup
není tak dokonalý jako žraločí, protože
žralok stačí za svůj život obměnit až
50 000 zubů.

Retro zápis
kde jsme si s dětmi povídali, hledali
společně geometrické tvary, zvířátka,
barvičky a na závěr měly děti
připravenou krásnou básničku, kterou
nacvičily s paními učitelkami v MŠ.
Pochvala a odměna za krásnou práci
nesměla chybět. Děti si odnesly želvičku
plnou bonbónů, samozřejmě knihu,
vzpomínkový list a pochvalný list za
skvěle zvládnutý zápis.
Moc se na budoucí prvňáčky těšíme,
nebude to tak dlouho trvat a 4. září

Jana Štychová

Veselé zoubky

Základní škola Horšice

Jana Tolarová

Školní výtvarná soutěž
anonymního hlasování.
Vítězi v jednotlivých kategoriích se stali:
• kategorie MŠ: Radovánek Grabner

a Lukášek Cibulka
• kategorie 1. a 2. ročník: Dorotka

Krejčí a Jonášek Pašek
• kategorie 3. - 5. ročník: Eliška

Janečková a Liduška Staňková
Vítězové si mohli vybrat ze dvou
odměn. První odměnou bylo připojit se
k paním kuchařkám a uvařit své
oblíbené jídlo v den, který si oni sami
zvolí. Druhá odměna byla výběr pěti
oblíbených jídel, které paní kuchařky
zařadí do jídelníčku ve školní jídelně.
Děti i žáci se do vytváření svých děl
zapojili s obrovským nadšením
a zápalem. Určení vítězů nebylo vůbec
lehké a při sčítání hlasů byly výsledky
opravdu velice těsné.

K příležitosti “Světového dne zdraví”,
který se konal 7. 3. 2023, vyhlásila MŠ
i ZŠ v Horšicích pro své žáky výtvarnou
soutěž o nejzajímavěji ztvárněný model
zdravého jídla. Jednotlivé dvojice,
popřípadě trojice v rámci výtvarné
výchovy a pracovních činností vytvářely
během celého měsíce března zdravé
modely jídla. Děti i žáci přicházeli
s krásnými nápady a vznikly tak
nejrůznější výrobky jako např. zdravý
koš, zdravá lednice, zdravé talíře,
sluneční soustava z ovoce nebo výkresy
vytvořené nejrůznějšími technikami.
Děti a žáci byli rozděleni do tří kategorií.
1. kategorii tvořila MŠ, 2. kategorie
patřila žákům 1. a 2. ročníku a do
3. kategorie se řadili žáci 3. až 5.
ročníku. Vítěze jednotlivých kategorií
určili žáci i učitelé sami pomocí

V úterý 11. dubna 2023 proběhl
v základní škole zápis do 1. ročníku.
V letošním roce byl v duchu RETRO.
Žáci 5. ročníku si připravili opravdu
krásné kostýmy, které představovaly
60. a 70. léta.
Přivítali jsme 10 nových žáků. Děti si
v průběhu zápisu pod vedením starších
žáků prohlédly prostory školy, pohrály
si s novými nebo zajímavými
pomůckami a hračkami. Samotná
slavnostní část probíhala v 1. třídě, kde Jana Tolarová„Hurá do školy“.
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